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تجارب سفر از جنس هویت تاریخی
ما و هویت تاریخی

«آقا محمد خان» یه تنه تونســته میان 
دو ملت بــرای طول تاریــخ اختلافات ریز 
و درشــتی رو قطره قطره بــا خون هایی که 
ریخته ماندگار کنه و تأثیری عمیق بر رابطه 

مردم ایران با گرجستان گذاشته.
همین طور ممکنه یکی مثل جمشــید 
تاتــا در خیلی جاهای هند نــگاه مردم رو 
بــه ایرانی ها مهربون تر کنــه. اما از طرفی 
نادرشــاه شــاید اثری عکــس و متفاوت 

گذاشته.
اینهــا و صدهــا مثــال دیگــه در این 
زمیــن جاریــه، از برخــورد پادشــاهان و 
سیاست مداران و سفیران که روابط ملت ها 
رو شــکل میده؛ مللی که خارج از تعصب 
در هر ســفره ای می تونن کنــار هم لقمه 

بگیرن و از همنشینی با هم لذت ببرن.
نمی شه از مســئله به راحتی گذشت. 
در ســفرهای برون مرزی بسیار پیش میاد 
خاطره هایــی کــه متأثر از این فضاســت. 

چندتاشو اینجا نقل می کنم.
۸، ۹ سال پیش که سر  جاده ای به التزام 
وایســاده بودم و ماشــین های خیلی کمی 
رد می شــد، یه کامیون خسته نگه داشت 
و مــردی به ظاهر پارتیزانی با یه تیشــرت 
آستین حلقه ای ارتشــی، موهای کم پشت، 
ریش وســبیل تراشیده و موهای سفید شده 
ســینه  ، با شیشه مشــروب در دست پشت 

فرمون بود.
شاید شــرایط و ملاحظات موجود برای 
هرکسی تردید ایجاد کنه هم مسیر همچین 
آدمی بشه، مخصوصا که پشت فرمون هم 
داشت مســت می کرد. اما من اون سال ها 
به شــدت دنبال ماجرا بودم و به هر جریان 

حتی خطرناکی نه نمی گفتم.
پریدم بالا و کوله پشــتی و سازم رو هم 
گذاشــتم پشت ســرمون. جایی که راننده 
وقت اســتراحت تــو کابین کامیــون دراز 
می کشه. اول از همه مشــروب رو تعارف 
کــرد که امتناع کردم. بعــد به گرجی چند 
کلمه ریخت رو ســرم که هاج و واج گفتم 
نمی دونم چــی می گی. بعــد عوض کرد 
رو کانال روســی. سخت شــد. یهو گفت، 
روســکی؟ آمریکا؟ اوکراین؟ و چند کلمه 
دیگه که در مجموع منظورش رو فهمیدم 

و گفتم ایران.
همین که کلمه ایران رو شــنید، قاطی 
کرد. گرم جرعه های آتشین هم بود  و شروع 
کرد فحش دادن به ایران یا ایرانی گمونم! 
از لحنش می شــد اینو فهمید. این طور که 
دو ســه بار کلمه ایــران رو تکرار می کرد و 
چند کلمــه نامفهوم و پرحــرارت بعدش 

بیان می کرد.
گاهی هم چپ چپ منــو نگاه می کرد 
و البتــه خیلی انگار با شــخص من کاری 
نداشــت. ولی دیگه تا مقصد حرفی باهام 
نــزد. آخرش هــم خداحافظــی اش با یه 
حرکت دســت بود. شــاید با آوردن اســم 
ایران مستی شــو پروندم و این به ســلامت 

رسیدنمون هم کمک کرد! 
موارد مثبت و منفــی فراوانی رو دیدم 
این سال ها تو سفرهام. مثلا یه بار در شهر 
پونا یه هندویی که در یکی از شــرکت های 
تاتا کار می کرد و به خاطر ایرانی بودن طرف 
و تأثیرات مثبتی بر فرهنگ و اقتصاد اونجا، 
من رو به خونه پسر بهمسین جوشی، یکی 
بزرگ ترین موســیقی دانان هندوســتان  از 
برد و با ایشــون آشــنا کرد. یه آشنایی ناب 
و با کیفیــت در یک خونــه هندی واقعی و 

قدیمی که شبیه موزه بود.
یا در عمان که کلا نگاه مثبتی به مردم 
ایران دارن به خاطر پیشــینه های تاریخی 
مثبت، مورد لطف فراوانــی قرار گرفتم از 
طرف مردم. بارها بعد از اینکه می پرســن 
کجایی هســتی و می گی ایرانــی با لبخند 
مواجه می شی، مخصوصا اگه طرف سنش 

بالا باشه یا به حوزه تاریخ علاقه مند باشه.
برخوردی متفاوت رو یه بار در کافه ای 
در ترکیه تجربه کردم. تجربه ای توهین آمیز 
که نــه محصــول تاریخ، بلکــه محصول 

همین سال های اخیر هستش.
نقل اســت که میگن تا ۱۰ ســال پیش 
مردم ترکیــه به ایرانی ها احتــرام فراوانی 
می ذاشــتن. مخصوصا اینکه ایرانی با پول 
فراوان همیشه به ترکیه می رفته، چه برای 
اقامت و چه برای ســفر کوتاه. الان اما در 
چند سال اخیر داستان عوض شده و خیل 
عظیــم ازمرزگذشــته ها در مــواردی نظر 
ترک ها رو برگردونده و فضای بین دو ملت 

تحت تأثیر این ناهمگونی قرار گرفته.
مــوارد از این دســت زیاده. اگــه بازم 
فرصت شــد در یادداشت دیگه ای از منظر 

دیگه ای بهش می پردازم.

اختصاص ۱۰ درصد عوارض آزادراهی 
استان های شمالی به مدیریت پسماند

شرق: سرپرســت معاونت حقوقی و امــور مجلس سازمان حفاظت 
محیط  زیســت گفت: پیشــنهاد دادیم تا در لایحه بودجه ســال آینده 
۱۰ درصد عوارض آزادراه های منتهی به استان های شمالی کشور به مدیریت 

پسماند اختصاص یابد.
امیــد حاجتی در نشســت خبری افزود: پســماند به ویژه در اســتان های 
شمالی کشــور به معضل بزرگی تبدیل شده که رفع آن نیاز به مدیریت قوی 

دارد و علاوه بر این، داشتن منابع مالی هم برای این امر الزامی است.
وی اظهار کرد: بر این اساس، پیشنهاد دادیم در لایحه بودجه سال آینده تا 
۱۰ درصد از عوارض بزرگراه های منتهی به استان های شمالی برای مدیریت 
پســماند اختصاص یابد که قطعا این روند می تواند مشــکل پسماند را تا حد 

زیادی برطرف کند.
حاجتــی ادامــه داد: همچنین بحث عوارض آلایندگی هم مطرح شــده 
است. در راستای قانون مالیات بر ارزش افزوده، سال ها آلودگی هوا راه خود 
و عــوارض آلایندگی هــم راه خودش را می رود، به طــوری که از واحدهای 
آلاینده عوارض گرفته می شود، اما در مسیری هزینه می شود که هیچ تأثیری 
بر کاهش آلودگی ها ندارد. پیشــنهاد دادیم تا ۱۰ درصد از عوارض آلایندگی 

برای بهبود شرایط محیط زیست اختصاص یابد.
حاجتی تأکید کرد: یکی از مواردی که در محیط زیســت مســئله مهمی 
اســت، تعادل بخشــی بین حفاظــت از محیط  زیســت همگام بــا نیازهای 
توســعه ای جامعه است که این همان توسعه پایدار است. یکی از مثال های 
بارز آن فعالیت معادن اســت؛ به عنوان مثال اگر امکان بهره برداری معدنی 
در منطقه ای همراه با رعایت ملاحظات محیط زیستی باشد، باید عوارضی را 
برای بهبود وضعیت منطقــه در نظر گرفت تا هم معدن فعالیت کند و هم 

به محیط زیست آسیب وارد نشود.

مراودات دوطرفه ایران و افغانستان برای حقابه هیرمند
سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالابی سازمان حفاظت محیط 
زیست نیز در این نشســت درباره حقابه هیرمند افزود: بحث دیپلماسی آب 
یکی از مباحث جدی اســت که در دستور کار سازمان حفاظت محیط زیست 
قرار دارد، اما در عمل مســئله حقابه هیرمند بــه وزارت خارجه برمی گردد؛ 
همــکار اول در این موضــوع وزارت نیرو و بعدی ســازمان حفاظت محیط 

زیست است.
احمدرضا لاهیجان زاده بــا تأکید بر اهمیت حقابه هیرمند اظهار کرد: در 
دهه ۵۰ توافقی میان دولت های وقت ایران و افغانســتان صورت گرفت که 
بر اساس آن مقرر شد سالانه ۸۵۰ میلیون مترمکعب آب وارد هیرمند شود. 
البته از نظــر ما این حقابه نبود، بلکه نیاز آبی بخش کشــاورزی بود. اکنون 
در حال پیگیری هستیم و نشســت های متعددی با افغانستان برگزار کردیم 
و در رویکرد جدید قرار اســت مراودات دوطرفه باشد و هر دو کشور به نفع 

همدیگر تصمیم بگیرند.

تأثیر ده ها برابری مازوت نسبت به خودرو بر آلودگی هوای اصفهان
وی درباره تأثیر مازوت ســوزی نیروگاه شــهید منتظری در هوای اصفهان 
گفت: این نیــروگاه روزانه ۱۰ میلیون لیتر مازوت مصرف می کند که در فصل 
ســرما تأثیر زیادی در آلودگی هوا داشــت. آلاینده های هــوا در اصفهان در 
شــرایط عادی بر روی ۱۱۰، ۱۲۰ و حتی ۱۳۰ بود، حال در فصل ســرما و بروز 

پدیده اینورژن این عدد حتی به ۲۶۰ هم می رسد.
لاهیجان زاده خاطرنشــان کرد: مازوتی که مصرف می شــود ســه درصد 
گوگرد دارد و گاز دی اکســیدی که در هوا منتشــر می کند، ده ها برابر مصرف 
یک ســال سوخت خودروهای اصفهان اســت. از این رو توقف مازوت در این 
نیروگاه تحول بزرگی در هوای اصفهان ایجاد خواهد کرد. این تصمیم سختی 

بود که دولت گرفت.

دستگاه ها در زمینه آشوراده جزیره ای عمل می کردند
همچنیــن سرپرســت معاونــت محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی 
ســازمان حفاظت محیط  زیســت درباره طرح گردشــگری آشــوراده گفت: 
موضوع آشــوراده بیش از دو دهه محل مناقشــه بود و میان گردشــگری و 
طبیعت گردی و کارکرد حفاظتی بحث شــده اســت. ما در سازمان موضوع 
توســعه طبیعت گردی با مشــارکت جوامع محلی و بومی را قبول داریم و 
به دنبال توســعه آن هستیم؛ اقتصادی کردن حفاظت و مشارکت مردمی دو 

سیاستی است که دنبال می کنیم.
حمید ظهرابی افزود: وقتی ســر کار آمدیم، متوجه شدیم در برخی نقاط 
تفرج گســترده با تفرج متمرکز تداخل داشته و هر دستگاهی نیز با مصوباتی 
که داشــته، به صورت جزیــره ای عمل کرده و به دنبــال بارگذاری های خود 
اســت. لذا اعلام کردیم که ساخت وساز در آشوراده به صورت موقت ممنوع 
شود تا زمانی که در هماهنگی با همه دستگاه ها بهترین تصمیمات را بگیریم.
وی گفت: در این راســتا در جلســات کارشناســی با حضــور نمایندگان 
دســتگاه های دخیل و شــخص اســتاندار گلســتان، به توافقــات خوبی با 
استانداری، شــیلات، آموزش و پرورش و سایر دستگاه های مرتبط با موضوع 

دست یافتیم.

بازنگری قانون حمل سلاح
فرمانــده یگان حفاظت محیط زیســت نیز در این نشســت گفت: قانون 
به کارگیــری ســلاح در ســال ۱۳۹۹ در ســه بنــد تصویب شــد. زمانی که 
وارد ســازمان حفاظت محیط زیســت شــدم، هشــت محیط بان در زندان 
و شــش نفــر محکوم به قصــاص بودنــد، اما بــا اقدامــات صورت گرفته 
اکنــون فقــط یــک محیط بــان در کرمــان در حبــس اســت و در حــال 

پیگیری کارش هستیم.
سرهنگ جمشــید محبت خانی افزود: در کمیسیون امینت ملی مجلس 
قرار شد قانون به کار گیری سلاح بازنگری شود.  تا پیش از این در قانون نیروی 
انتظامــی آمده بود، اما اکنون مقرر شــد به جای نیــروی انتظامی «مأموران 
مسلح» گفته شــود تا تمام ارگان هایی که اجازه حمل سلاح دارند، از جمله 
محیط بانان، تعمیم داده شوند که امیدواریم در مجلس این موضوع مطرح 

شده و هر چه زودتر به نتیجه برسد.

خاموشی معابر پایتخت به منطقه شهرداری تهران رسید

«بهشت» خاموش شد

سازوسفر گزارش خبری

جامعهجامعه

شرق:  شــورای شهر ششــم چهارساله شــد؛ این خبر را دبیر 
ســتاد انتخابات کشــور داده و اعلام کرده که انتخابات دوره 
هفتم شوراهای شــهر و روستا در ۳۰ خرداد سال آینده برگزار 
می شــود. به گفته محسن اســلامی برای فراهم شدن امکان 
برگزاری هم زمان انتخابات هفتمین دوره شــوراهای اسلامی 
شهر و روستا و میان دوره ای دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی، برای مجلس استفساریه ارسال کردیم و منتظر پاسخ 

هستیم.
به نظر می رســد پرونده هفت ساله شــدن شوراهای ششم 
بســته شده، اما روز گذشــته مهدی چمران در حاشیه صحن 
شــورای شــهر به خبرنگاران درخصوص هفت ساله شــدن 
فعالیت شــوراها گفت: شــش ماه از مصوبــه قبلی مجلس 
گذشته و اگر نگذشته باشد مطرح نمی کنند؛ البته اعلام وصول 
طرح ربطی به مطرح کردن آن در صحن ندارد.  او با بیان اینکه 
هفت ساله شدن شــوراها پیشنهاد شورای عالی استان ها بوده 
است، یادآور شد: طبق قانون در هر انتخاباتی که کسری وجود 

داشته باشد، می توان رأی گیری کرد.
چمــران در پاســخ بــه این پرســش کــه فکــر می کنید 
هفت ساله شــدن فعالیــت شــوراها عملیاتی خواهد شــد، 
گفت: اجازه بدهید فکر نکنم. مثل ســرکه ای که هفت ســاله 
می شــود، هفت ساله شدن شوراها نیز زمان می برد. هنوز روی 
هفت ساله شــدن تصمیمی گرفته نشــده و بحــث بود که با 
انتخابات مجلس هم زمان شــود که این موضوع رأی نیاورد. 

کمیسیون شوراها باید طرح را بررسی کند و به صحن ببرد.
روز گذشــته صحن شورای شــهر تهران با تأخیر آغاز شد. 
خبرنگاران اجازه حضور در صحن شورای شهر را نداشتند. به 
دلیل حضور مدیرعامل بهشت زهرا در صحن به نظر می رسید 
که شورای شهر دوباره جلســه ای درخصوص آرامستان های 
جدید تهران برگزار کرده، اما ناصر امانی، عضو شــورای شهر 
تهران، در صحن علنی از چمران برای اینکه فرصتی را فراهم 
آورده که در جریان دقیق تری از اتفاقات لبنان و غزه قرار گیرند، 
تشکر کرد و چمران هم خطاب به اعضای شورای شهر گفت 
با هماهنگی به دیدن مجروحانی بروند که در سه مرکز تهران 

نگهداری می شوند.
روز گذشته دو عضو شــورای شهر تهران به تاریکی معابر 
پایتخت معترض شــدند و تأکید کردند که سلامت شهروندان 
در تاریکــی معابر به خطر افتاده اســت. اما تاریکی تهران به 
صحن شــورای شهر تهران هم رســید و در میانه جلسه برق 
صحن رفت و با برق اضطراری، روشنایی به صحن علنی شورا 

بازگشت.

افزایش تصادفات و ناامنی با قطعی برق معابر
جعفــر تشکری هاشــمی، رئیــس کمیســیون عمــران و 
حمل ونقل شورای شهر تهران، اولین منتقد تاریکی معابر بود. 
او با اشــاره به خاموشی معابر تهران گفت: این روزها به دلیل 
قطعی برق برنامه ریزی شده، شاهد خاموشی معابر هستیم و 
همین موضوع منجر به ایجاد مشکلاتی برای شهروندان شده 

است.
او یادآور  شد: اولین سالی که شورا تشکیل شد نیز با دعوت 
از مسئولان توزیع برق همین مشکلات را مطرح و اعلام کردیم 
که قطعی برق چه مشکلاتی به وجود می آورد. اما متأسفانه 

شاهد این هستیم که همچنان مشکلات پابرجا هستند.
تشکری هاشــمی درباره سهم روشــنایی برق معابر گفت: 
سهم روشــنایی معابر از برق تولیدی حدود یک الی یک و نیم 
درصد اســت، یعنی برق معابر را تنهــا برای کاهش یک و نیم 
درصــد از مصرف برق قطع می کنند. ســؤال اینجاســت که 
این درصد چقــدر در مجموع مصرف بــرق اهمیت دارد؟ با 
قطع برق معابر شــهری، شــاهد پیامدهای ناگواری از جمله 
تصادف های جرحی خصوصا تصــادف عابران پیاده به دلیل 
آنکــه در تاریکی معبــر حرکت می کنند، هســتیم، همچنین 
احتمال وقوع بزه نیز در معابر تاریک افزایش می یابد. مطابق 
با تحقیقی کــه در این خصوص انجام شــده، در معابری که 
روشــنایی در آنجا برقرار بوده، تصادفات تا ۲۸ درصد کاهش 
داشته اند. اکنون شاهد این هستیم که امنیت و سلامت مردم 
در خطر اســت و علی رغم آنکه مدیرعامــل وقت توزیع برق 
اعلام کرد که کج ســلیقگی ها باعث قطع برق معابر می شود، 
باز هم شاهد این کج ســلیقگی هستیم. باید از سمت شورای 
شــهر این اخطار داده شود تا مشــکلات قطع برق معابر رفع 
شوند. در زمان قطع برق شاهد خاموشی چراغ های راهنمایی 
و رانندگــی نیز هســتیم. با قطع برق، چراغ هــای راهنمایی و 
رانندگی تقاطع ها دچار اختلال و حوادث ترافیکی می شــوند 
و گره های ترافیکی ایجاد می شود. مگر پلیس چه تعداد نیرو 

می تواند در هر تقاطع بگذارد که دچار مشکلات نشویم.
تشکری هاشــمی افــزود: در حکم ۲۴ برنامه چهارســاله 
گفته ایم چراغ های راهنمایی و دوربین ها باید به سیستم برق 
اضطراری (ups) متصل شــوند و تا پایان ایــن برنامه نیز باید 

۸۰۵ تقاطع مهم به سیستم مذکور متصل شوند. در این حکم 
گفته شــده که در سال اول ۴۲ تقاطع، در سال ۱۴۰۱ تعداد ۹۲ 
تقاطع، در سال ۱۴۰۲ تعداد ۳۵۰ تقاطع، در سال ۱۴۰۳ تعداد 
۶۵۰ تقاطع و در ســال آخر نیز باید تمــام ۸۰۵ تقاطع تجهیز 
شــوند. با وجود این حکم شــاهد   هســتیم که در حال حاضر 
هیچ یک از تقاطع ها به سیســتم برق ups مجهز نشــده و آن 
۴۲ تقاطعی که یو پی اس داشــته اند نیز یا سرقت شده اند یا به 
دلیل گذر زمان کارایی خود را از دســت داده و قابل اســتفاده 

نیستند.
زهرا شمس احســان، رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر 
تهــران هم بر ضرورت ارتقای ایمنی، امنیت و کیفیت پل های 
عابــر پیاده با تأکید بــر بهبود نورپــردازی و کاهش فضاهای 

بی دفاع شهری تأکید کرد.
او در تذکری با بیان اینکه پل های عابر پیاده  نقشــی حیاتی 
در تأمیــن ایمنی و تســهیل تردد شــهروندان ایفــا می کنند، 
گفت: این ســازه ها، مصداق بارز تکریم حقوق شــهروندی با 
رویکرد انســان محوری در طراحی شهری هستند. با این حال، 
مشاهدات میدانی و بازخوردهای دریافتی از شهروندان حاکی 
از وجود نقایصی اســت که امنیت و کارایی این پل ها را به ویژه 
در ساعات شب به چالش می کشد. یکی از چالش های اصلی، 
نورپردازی ناکافی در بســیاری از پل های عابر پیاده به ویژه در 
بزرگراه های شــهید حکیم و شهید همت اســت. این مسئله 
به ویژه در ماه های ســرد سال که ســاعات تاریکی طولانی تر 

است، مشکلاتی جدی ایجاد می کند.
به گفته شمس احســان، نورپردازی نامناسب نه تنها باعث 
کاهش دید و افزایش خطر ســقوط می شــود، بلکه زمینه را 
برای بروز ناامنی و جرائم شــهری فراهــم می آورد. به علاوه، 
بســیاری از شهروندان، به ویژه زنان و سالمندان، در استفاده از 
پل های عابر (پل عابر مقابل متروی شهید ستاری) در ساعات 

شب احساس ناامنی دارند.

دولاب گرفتار فرسودگی و موش
روز گذشــته گزارش ناصر امانی درباره چالش های محله 
دولاب در صحن شورای شهر قرائت شد. در این گزارش امانی 
تأکید کرد که محله دولاب در منطقه ۱۴ قرار دارد که بیشترین 
محلات محــروم را در خود جای داده اســت. ۲۱ محله دارد 
که هفت محله محروم است و محروم ترین آنها دولاب است.
به گفتــه او اولیــن و مهم ترین ویژگی محلــه، تاریخی و 
میراثی  بودن آن اســت. شــاید بعضی از افــرادی که با تهران 
آشنایی زیادی نداشته باشند، با فکرکردن به تاریخ تهران به یاد 
منطقه ۱۲ بیفتند، امــا منطقه ۱۴ در کنار منطقه ۱۲ از مناطق 
میراثی و تاریخی است  ولی جنبه غیرحاکمیتی تاریخی، یعنی 
جنبه مذهبــی، مردمــی و شــخصیت پروری دارد، بر عکس 
منطقه ۱۲ که تاریخ حکومتی و رســمی در ایران دارد. برخی 
از آثار این منطقه به ۸۰۰ ســال قبل تعلق دارد. هرچند برخی 
از آنهــا ازجمله دروازه معروف دولاب کــه یکی از ۱۲ دروازه 
تهران بــوده، در همان اوایل دوران پهلوی تخریب شــده، اما 
بقعه متبــرک امام زاده چهل تن، تکیه چال، مســجد کوچک، 
حمام دولاب و مسجد جامع  بقیه االله بقایای تاریخ این محله 
مذهبی و تاریخی است که می توان از فرصت آن استفاده کرد.
امانی مهم ترین مشکل این محله را بافت فرسوده دانست 
و گفــت:  طبق گفته مدیران محله و مردم، ۶۰ درصد محله را 
بافت فرسوده تشکیل می دهد. مسئولان منطقه در این مدت 
تلاش هــای زیادی کرده اند که بتوانند بافت فرســوده منطقه 
را نوســازی کنند. به تازگی هم حدود ۲۰ پلاکی را با همکاری 
سازمان نوسازی به یک سرمایه گذار تحویل داده اند، اما با توجه 
به حجم بافت فرسوده باید اقدامات اساسی تری شود، به ویژه 
برای پلاک های ریزدانه که مردم و سرمایه گذاران تشویق  شوند 
تا زمینه نوســازی بافت فرســوده محله مهیا شود. این عضو 
شــورا با بیان اینکه منطقه ۱۴ ســرانه فضای سبز کمی دارد، 
گفت: سرانه فضای سبز محله کمتر از یک متر است و تنها یک 
بوســتان به نام آبان دارد. املاکی در سطح محله وجود دارد 
که امکان تبدیل به فضای سبز را دارد اما مشکلاتی در راستای 
تملک آنها وجود دارد، مثلا ملکی را به تازگی سازمان نوسازی 
تملک کرده اما می خواهد به بانک شــهر واگذار کند. با توجه 
به کمبود سرانه های متعدد، باید مواردی در اختیار شهرداری 

منطقه قرار داده شود و برخی از سرانه ها تأمین شود.
امانــی گفــت: در ایــن محلــه در روز بارندگی بــه دلیل 
روان شــدن آب باران در انهار محله متأسفانه زباله و فاضلاب 
در کف خیابان جاری شــده و بوی فاضلاب منتشر شده است. 
حیوانات موذی و موش ها مشــخصا وجود دارند. شهرداری 
منطقه می گفت ســه ماه اســت درصدد جابه جایی پیمانکار 
محله هستند و این پیمانکار ســه ماه است که سم نخریده و 
تله گــذاری را انجام نداده اســت. زنجیره نظافت همچنان به 
صورت ناقص و ابتر ادامه دارد و نمی دانم شــهرداری در این 
دوره چــه زمانی می خواهــد ماجرا را تمام کنــد و طرحی را 

که مورد رضایت مردم و مدیران شــهرداری باشــد، اجرا کند. 
ایــن روش فعلی جمع آوری و رفــت  و روب به گفته مدیران 
شهرداری خوب نیست. یکی دیگر از مشکلات، بحث تیرهای 
برق مزاحم اســت. حدود ۶۰ تیر برق در این محله شناســایی 

شده که باید جمع آوری شود.
این عضو شــورا با اشاره به نبود یک بازارچه میدان میوه و 
تره بار در محله دولاب گفت که این موضوع ســبب سد معبر 
وانتی های حامل میوه شده و باید برای آن فکری شود. در چند 
نقطه این محله گره های ترافیکی به دلیل باریک بودن معبر و 
پارک نامناســب خودروها ایجاد شده و اتوبوس شرکت واحد 
امکان حرکت ندارد. مردم مدام باید خودروها را جابه جا کنند 
کــه این اتوبوس ها بتوانند حرکت کنند. اگر برخی از املاک در 
این نقاط تملک شوند، مشکل حل خواهد شد. ایستگاه متروی 
چهل تن دولاب افتتاح شــده اما کارگاه های مترو جمع نشده 

است و باید شهرداری منطقه پیگیری کند.
امانی با اشاره به قدمت ۲۸۰ساله حمام دولاب و مخروبه 
و متروکه شدن آن  تأکید کرد: گاهی در شب مورد استفاده افراد 
ناشناســی قرار می گیرد که به صــورت مخفیانه کلید دارند و 
اجناس را بــه آن منتقل می کنند. متولی مســجد کنار حمام 
(شهید نواب  صفوی) نگران بود که آتش سوزی احتمالی این 
حمام به این مسجد تاریخی هم آسیب برساند. باید تکلیف این 
حمام مشخص شود، چون هم سبب گره ترافیکی است و هم 
باعث تجمع زباله و برخی اجناس به صورت ناشناخته است. 
دو مجموعه مربوط به فعالیت های آسیب اجتماعی در میدان 
مرکزی دولاب متعلق به سازمان بهزیستی و شهرداری وجود 
دارد کــه مردم از حضــور این دو مجموعه ناراضی هســتند. 
شــهرداری در انتخاب مرکز بهاران و بهزیستی بی دقتی کرده 
و مردم درخواســت دارند که از این محله منتقل شود. ملکی 
به نام باغ دیانی در ورودی محله در بزرگراه شــهید محلاتی 
قرار دارد که اگر تملک شــود، می توان بعضی از ســرانه های 
محله مثل بوســتان را اجرا کرد. شهرداری هم بعد از احداث 
بزگــراه امام علی طــرح تملک ۷۸ پــلاک را از خروجی امام 
علی، خیابان شهید گلشنی به سمت خیایان آیت االله سعیدی 
تعریف کرده که اجرا نشده و مردم برای نوسازی بافت فرسوده 

خود دچار مشکل شده اند.
در جلسه روز گذشته طرح اصلاح بخش الف ماده ششم 
مصوبه عوارض ســاختمانی، ارزش افزوده ناشــی از اجرای 
طرح های توسعه شهری، بهای خدمات شهرسازی شهرداری 
تهــران و ارزش معاملاتی موضوع تبصــره ۱۱ ماده ۱۰۰ قانون 
شــهرداری از ســال ۱۴۰۳ به تصویب اعضای شورا رسید. این 
طرح با هدف بازنگری در تخفیف ها و حمایت های شهرسازی 
به ویژه در نوســازی بافت های فرســوده و تعیین اولویت های 

محلات محروم اجرا خواهد شد.
مهدی عباســی، رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی، 
در ابتدای جلســه با ارائه گزارشی به کلیات طرح پرداخت و 
بیــان کرد: یکی از اهداف اصلی ایــن اصلاحات، ایجاد انگیزه 
برای تســریع در نوسازی بافت های فرسوده به ویژه در مناطق 
محروم تر اســت. درحال حاضر بســیاری از شــهروندانی که 
در بافت های فرســوده زندگی می کنند، تــوان مالی لازم برای 
نوســازی را ندارند و سیاســت های موجود نیز به اندازه کافی 
مشــوق نبوده اند. ما نیاز داریم که این تخفیف ها هدفمندتر و 

عادلانه تر اعمال شوند.
او بــه وضعیت مناطق شــمالی و جنوبی شــهر اشــاره 
کرد و گفت: در گذشــته، تخفیف ۵۰ درصدی برای نوســازی 
بافت های فرســوده در مناطق شــمال انقلاب اعمال می شد، 
اما عملا این سیاســت کافی نبود. پیشــنهاد ما این اســت که 
برای برخــی مناطق محروم تــر، این تخفیف بــه صد  درصد 
افزایــش یابــد تا جذابیت بیشــتری بــرای ســازندگان ایجاد 
شــود. این سیاســت می تواند به تحولی جدی در این محلات 

منجر شود.
حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
تهــران، بــا ارائه آمــاری از عملکرد ســال گذشــته در حوزه 
تخفیف ها، بر اهمیت جبران تعهدات مالی دولت تأکید کرد و 
گفت: در سال گذشته، شهرداری حدود دو هزار میلیارد تومان 
تخفیف در بافت های فرســوده اعمال کرد، اما این تخفیف ها 
به  طور کامل از ســوی دولت جبران نشــد. این موضوع فشار 
مالی درخور توجهی بر شــهرداری وارد کرده اســت. از سوی 
دیگر، این تخفیف ها معمولا به ســازندگان منتقل می شود، نه 
مالکان. ما باید سیاست ها را به سمتی ببریم که مالکان نیز از 
این مشــوق ها بهره مند شوند. او افزود: در  حا ل  حاضر مناطق 
شــمال انقلاب و جنــوب انقلاب در بهره گیــری از تخفیف ها 
تفاوت های چشــمگیری دارند. باید این نابرابری ها را کاهش 

داد و از سیاست های عادلانه تری استفاده کرد.
مهدی چمران، رئیس شــورای اســلامی شهر تهران نیز با 
تأیید کلیات طرح، پیشــنهاد داد بررســی های دقیق تری برای 

اولویت بندی محلات مشمول تخفیف ها انجام شود.

حامد الماسی
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